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6SIDA

22 HKSCANS MILJÖARBETE FORTSÄTTER

19 HKSCAN SKAPAR EN HELT  
NY KATEGORI AV LIVSMEDEL
Korvish och Järpish är nyheter som ligger i tiden

ÅRETS LEVERANTÖR 
NÖT KOMMER FRÅN 
BLEKINGE



Information och anmälan www.hkscanagri.se

Datum Plats Gård Produktion Inköpare Andra medverkande

12 mars 
10:00

Påtorpsgård, 
Ronneby Claes Håkansson Vårlammsproduktion Elisabeth Svensson Blekinge Fåravels-

förening medarrangör

17 mars
(efter-
middag)

Skattmansö
Vittinge Per & Kristina Johansson Dikor, ungnöt och mellankalv Josefi n Back

6 april
12:00

Styra Brunn-
gård, Motala

Anders Larsson &
Susanne Pripp

Lammproduktion i nybyggt samt 
äldre ombyggt stall Rune Elebring

6 april 
12:00

Sveneby 
Ljungås, 
Mariestad

Vadsbo Mjölk KRAV mjölkproduktion med 1400 kor Magnus Colliander

7 april 
12:00

Mossbäcken 
Väse Alvar & Helén Andersson Mjölkproduktion med nybyggd 

mjölkgrop och ungnötsuppfödning Fanny Hjalmarsson Leif Svensson,
Lantmännen

8 april 
12:00 Vimmerby Jerker Gustavsson KRAV-produktion, dikor.

Tema nyfi ken på KRAV? Sophia Isberg

3 maj 
12:00

Grimslätt, 
Fjällbacka Marcus & Sara Toreld 400 KRAV-tackor med

vårlamning, naturvård Fanny Hjalmarsson Lantmännen,
Vallhundsuppvisning

10 maj 
12:00

Tallemon
Mantorp Håkan Andersson

Nybyggt ungdjursstall med
liggbås, ombyggt stall för
mottagn 3 veckorskalvar

Rune Elebring DeLaval
Bygglant

18 maj 
11:00

Agnetorp 
Leringen, 
Tidaholm

Rolf & Ingela Johansson Vårlammsproduktion,
rovdjursstängsel Magnus Colliander

VÄLKOMMEN TILL 2016-ÅRS GÅRDSTRÄFFAR!
Nu öppnar ett antal leverantörer dörren och

hälsar oss välkomna till deras gårdar:

http://www.hkscanagri.se/
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HÅLLBAR 
PRIMÄRPRODUKTION 
MIN FÖRSTA UPPGIFT som HKScan-koncernens kvalitets- och hållbarhetschef var att 
definiera vad vi på HKScan menar med hållbarhet. Det var för tre år sedan. Vi har redan 
från början utgått från att hållbarhet inte är något påklistrat nytt begrepp. Det är vårt sätt 
att arbeta – på samma sätt som vi har arbetat de senaste 100 åren i den seriösa delen 
av livsmedelsindustrin.

Med hållbarhetsarbete avses vanligen att företaget kan hantera de risker som 
hänger samman med dess verksamhet, tillföra mervärde både till ägarna och till 
andra intressenter, ta hänsyn till sociala och etiska frågor samt miljön. 

Företaget ska fokusera på de områden av hållbarhet som är relevanta för vår 
verksamhet. Inom primärproduktion talar vi om ekonomisk hållbarhet, säker 
köttråvara, djuromsorg, miljöfrågor, råvarans och produkternas spårbarhet 
och transparens i verksamheten. Inget av detta hänför sig enbart till hållbarhet 
utan det påverkar också alla affärsverksamheter. 

Produktsäkerhet börjar på gårdarna. Från 
friska och välmående djur får vi en bra och 
etiskt hållbar råvara. Även konsumenterna 
förväntar sig tillräcklig och tillförlitlig  
information om produktionskedjan och 
produktionsförhållandena. Ett hållbart  
arbetssätt ökar konsumenternas förtroende 

för företaget, ger större effektivitet i leveranskedjan och skapar förutsätt-
ningar för lönsam affärsverksamhet på lång sikt.

De senaste åren har köttindustrin varit måltavla för många påhopp och 
uppståndelsen har ibland känts oproportionerlig. Sensationsnyheter sprids 
på nolltid i en global värld och både medier och konsumenter drar lätt alla 
aktörer över en kam. Konkurrensen är hård och det är de starka som klarar 
sig. HKScans enda chans i den utmanande omvärlden är att vi i kundernas 
och konsumenternas ögon är bättre än konkurrenterna. 

HKScan har en exceptionellt god position när det gäller att leva upp till konsumen-
ternas och kundernas förväntningar  vad gäller etisk och hållbar verksamhet. Vi kan 
hela värdekedjan i vår produktion och har ett effektivt samarbete med våra leverantörer. 
Djurhälsan och djuromsorgen håller hög klass i global jämförelse, användningen av 
läkemedel är liten och resurseffektiviteten är hög både i foderkedjan och i användningen 
av slaktkropparna. 

Med andra ord har vi bra möjligheter att nå framgång. Utmaningen för primärproduk-
tionen är att även i framtiden vara i frontlinjen. HKScan ska dra så bra kommersiell 
nytta av fördelarna som möjligt. Bådadera innebär en hel del utmaningar, men när 
vi lyckas skapar vi lönsam tillväxt. Det är ju ett faktum att bara lönsamma företag klarar 
av att vara hållbara.

Pia Nybäck
SVP Animal Sourcing and Producer Services

FRÅN FRISKA OCH 

VÄLMÅENDE DJUR FÅR 

VI EN BRA OCH ETISKT 

HÅLLBAR RÅVARA

Pia Nybäck har tillträtt som direktör för HKScans organisation för inköp av djur och producenttjänster. 
Tidigare var hon koncernens kvalitets- och hållbarhetschef. I sin nya roll vill Pia öka samarbetet mellan 
djurkategorierna och uppmuntra spridningen av bästa praxis mellan de olika hemmamarknaderna.

Pias familj består av make, en dotter i grundskoleåldern och en energisk cockerspaniel. Pia gillar 
sport och friluftsliv samt sportskytte. Dessutom har hon uppdrag i nationella olympiska kommittén 
och skytteförbundet.
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Följ oss på 
Instagram
TEXT: ELISABETH SVENSSON

Nu kan du följa oss på www.instagram.com och profilen  
hkscanagri_SE! Instagram är nu vår nyaste kanal för att  
rapportera från olika aktiviteter och uppdrag som händer  
ute på fältet. Tipsa gärna dina vänner och bekanta eller  
ge oss tips vad som är roligt att se på Instagram.

Spridning av information via sociala kanaler ökar snabbt. 
Vi tycker det är viktigt att vi på HKScan Agri följer 
utvecklingen och har enkla och tillgängliga kanaler 
för att ni leverantörer ska kunna ta del av senaste nytt.

ENKLARE ANMÄLAN TILL TRÄFFAR
Nu har vi ett nytt verktyg på hemsidan när du skall anmäla  
dig till träffar, gårdsvisningar eller seminarier. Klicka på  
”Anmälan leverantörsmöte” ute i högra kanten på vår hemsida 
www.hkscanagri.se. I nästa steg markerar du den aktivitet 
som du vill anmäla dig till och önskar få mera information om. 

TYCK TILL OM 
HKSCAN AGRI-
TIDNINGEN!
Vi kommer under våren att 
genomföra en utvärdering av 
HKScan Agri tidningen via en 
webb-enkät på vår hemsida. 
Vi är tacksamma om vi kan få 
återkoppling från er läsare vad ni 
tycker är bra idag eller vad som 
inte är så bra med tidningen 
idag. Det är kanske något som 
saknas som du kan tipsa oss om? 

Håll utkik på bloggen så hittar 
du snart länken till enkätunder-
sökningen. Vi lottar ut priser som 
tack för hjälpen!

mailto:hkscanagri@hkscan.com
mailto:elisabeth.svensson@hkscan.com
http://www.instagram.com/
http://www.hkscanagri.se/
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Årets Vinnare hyllades i Stockholm Framtidens korvar och järpar är här! Unik leverantörsträff!
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Å
RETS NÖTLEVERANTÖ

R  2015

HELA FAMILJEN ÄR ENGAGERAD 
1909 köptes Björketorp av nuvarande ägaren Per Brunbergs

farfar Fredrik. 1945, precis efter kriget, tog Pers pappa

Gunnar över, och 40 år senare var det dags för Per att ta över.  

Familjen består av Per och Catarina, barnen Therese, Ted 

och Fanny. Therese är driftansvarig på en nattklubb i Stock-

holm, men kommer ofta hem och tar tag 

i de mer jordnära verksamheterna på 

gården. Ted blev färdig gårdsmästare för 

några år sedan och Fanny som är tand-

sköterska bor i Ronneby men är dagligen 

på gården och tar hand om hästarna eller 

fixar ett robotproblem. Mamma Catarina 

är tandläkare men uppvuxen på en gård 

med Hereford. Per inflikar att Catarina är 

den enda tandläkare han känner som kan 

hoppa in och mjölka hundrafemtio kor 

utan problem.

RESTE SIG UR ASKAN
1998 hände det som inte får hända. En katastrofal brand öde-

lade stora delar av gården. Men ödets nyck gjorde, som väl var, 

att boningshuset och nästan alla djur gick att rädda. Ett nytt 

ungdjursstall byggdes och snart var allt igång igen.

– Redan i mitten på 80-talet frågade jag Arla om de var 

intresserade av att få ekologisk mjölk, men det fanns inget 

intresse, berättar Per. Men precis då, mer än tio år senare, 

när gården brunnit ner och vi hade arbete upp över öronen 

ringde Arla upp mig och sa att de ville dra igång en ekolo-

gisk produktion i Blekinge – ”Vi har 8–9 gårdar som hoppar 

på om du gör det”, var budskapet. Vi funderade ett par dagar 

men sen sa hela familjen – ja, vi kör! Det är ett beslut som vi 

aldrig ångrat även om det innebar mycket arbete initialt och 

att det kom vid absolut sämsta tillfälle. Vi valde dessutom att 

ställa om hela gården till ekologisk produktion direkt. 

Ibland är det mycket diskussion om storleken på skör-

darna mellan ekologiskt kontra konventionellt. Per upplever 

dock att de ofta får bättre skördar än sina

grannar som odlar konventionellt. Men 

Per menar att det är vars och ens intresse 

och gårdens förutsättningar som är avgö-

rande för vilken väg man ska välja. Det 

är fel att ställa odlingsformerna mot var-

andra. Han menar att båda behövs och 

det viktigaste är att Sverige ökar primär-

produktionen totalt. 

Vi behöver mycket mer djur på går-

darna, säger Per med eftertryck! Han 

menar att vi också måste fokusera på att 

alltid ge konsumenten det den vill ha, 

annars gör någon annan det och då är det inte säkert att det 

har producerats i Sverige. En bidragande orsak till att de valde 

att bli ekologiska är att stora delar av dricksvattnet till Ronneby 

kommun går alldeles förbi deras marker och filtreras i sandåsar i 

utkanten av gården. Ett utsläpp skulle bli en katastrof och de var 

trötta på all dokumentation och kraven som kommunen ställde.

MJÖLKPRODUKTIONEN ÄR KÄRNAN 
Gården är på cirka 750 hektar varav 500 hektar är skog och 

250 hektar är odlad mark. Här ingår cirka 25 hektar bete 

plus att Per hjälper några gårdar med betesdjur på marker

söderut mot Östersjön.

VI MÅSTE FOKUSERA 

PÅ ATT ALLTID

GE KONSUMENTEN 

DET DEN VILL HA, 

ANNARS GÖR NÅGON 

ANNAN DET

ÅRETS LEVERANTÖR NÖT 2015 
KOMMER FRÅN BLEKINGE

TEXT: NILS JIRSELL FOTO: STEFFAN SILFVERBERG

Kor, hästar, hundar, kräftor, egen glass och mycket mer finns att uppleva  
på den helt ekologiska gården Björketorp i Johannishus utanför Ronneby.  

Här lever och verkar familjen Brunberg som alla är engagerade i gårdens drift 
och starka företrädare för svenskt kött.
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GÅRDSFAKTA

GÅRDSNAMN: 
Björketorps Gård

ÄGARE:  
Per Brunberg 

ANTAL HEKTAR:  
Cirka 750

ANTAL ANSTÄLLDA:  
3–5 personer

DJUR:  
150 kor, 150 kvigor , 10 hästar, 
6 hundar, 4 katter, kräftor

PRODUKTER:  
Ekologisk mjölk, kött, spannmål, 
skog, kräftor. Uthyrning av maskiner 
och stugor samt tillverkning av glass 

EKOLOGISK:  
Sedan 1998
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Per är en stark förespråkare för svensk köttproduktion och han vill 
genom att bjuda in skolklasser och andra som är intresserade skapa 
en förståelse för hur viktig och bra svensk djurhållning är

KAN VI BIDRA TILL

ATT ÖKA KUNSKAPEN 

OCH FÖRBÄTTRA 

ATTITYDEN TILL SVENSK 

KÖTTPRODUKTION,

DÅ ÄR VI JÄTTENÖJDA

Mjölkproduktionen med cirka 130 kor 

hanteras med två robotar och det fung-

erar smidigt efter en mycket problem-

fylld uppstart. Än idag kräver robotarna 

  bitvis mer omsorg än djuren. 

– Vi har två härliga tjejer som job-

bar heltid med korna och gör det på ett 

mycket engagerat sätt, berättar Per. Vi 

försöker verkligen att ha rutiner som 

hjälper oss alla, två- som fyrbenta, för att 

skapa en säker och utvecklande arbets-

plats med vidöppna ögon och sinnen för förändringar. Det 

är inte alltid lätt, reflekterar Per, vi är enormt känsliga för alla 

snabba kast i såväl vår omvärld som lokalt på gården. Många 

gånger handlar det om små och stegvisa förändringar som i 

längden betyder mycket. Vi har till exempel börjat klövverka 

en gång extra för att korna inte ska dra sig för att gå till robo-

ten på grund av ömma fötter. En god investering både för 

djurens välmående men också rent ekonomiskt. Det är här-

ligt att se att korna mår bra även när de blir äldre. Vi har flera 

djur som är över 10 år och som fortsätter mjölka bra. Det är 

ett gott tecken på att de trivs och har det bra.

Rekryteringen kommer uteslutande från gårdens kvigor. 

Aveln inriktas på hälsa och lämplighet för robotmjölkning.

– Just nu ser vi över möjligheten att föda upp tjurkalvarna 

själva, berättar Per. Vi har nyligen köpt mark från tre gran-

nar vilket ger oss nya möjligheter. Vi håller som bäst på med 

att studera och utvärdera olika stalltyper hos erfarna kolle-

gor och med byggrådgivare.

BJÖRKETORPS GÅRD FORTSÄTTER ATT 
UTVECKLAS

Per är en stark förespråkare för svensk köttproduktion och 

han vill genom att bjuda in alla som är intresserade skapa en 

förståelse för hur viktig och bra svensk djurhållning är.

– I den allmänna debatten ser man sällan helheten. Det är 

mycket, inte minst den biologiska mångfalden, som är bero-

ende av att vi har svensk djurproduktion. Vi står för ett vack-

ert och öppet landskap som gynnar den jätteviktiga turismen. 

Vi har många skolklasser, pensionärsföreningar och vanliga 

familjer som besöker oss, berättar Per. 

Det blir en stor aha-upplevelse för många 

besökare att få se hur en gård fungerar 

och få förståelse för hur allt hänger ihop. 

Redan under hösten får vi in förfråg-

ningar från lärare som vill besöka oss 

med sina klasser under främst april, maj 

och juni när naturen är som vackrast.

På gården produceras också glass 

gjord på mjölk från de egna korna. Det 

omfattande sortimentet består av ett 

sjuttiotal smaker som visar på stor kreativitet och matkänsla. 

Glassen säljs dels på gården men levereras också till ett antal 

butiker i närområdet och inte minst är Per ute på event från 

tidig vår, till sen höst, nästan varje helg.

– Det är väldigt roligt, säger Per. Efterfrågan på glassen bara 

ökar hela tiden och något som gjort mig riktigt stolt är att vi 

fått en beställning från Friends Arenas VIP Lounge. I mars 

kommer glassen att serveras på Melodifestivalens final den 

12 mars. Det senaste projektet är annars att vi har skaffat en 

mjölkautomat där kunder kan komma och köpa vår mjölk i 

lösvikt. De kan antingen ha med sig egna flaskor eller köpa 

flaskor här. Ett nästa steg som vi funderar på är att bygga upp 

ett litet mejeri för osttillverkning. 

– Många människor vill veta varifrån maten kommer och 

de vill ha ett ansikte på den som producerar och säljer det 

de äter. Det tycker jag är positivt då det skapar kunskap om 

svenska lantbruk, om de fantastiska produkter som produce-

ras och om hur allt hänger ihop i naturen, säger Per. 

Sättet att arbeta på är en modell som familjen trivs med och 

som fungerar på Björketorps gård. Per är övertygad om att 

vi i framtiden kommer att se en ökad mångfald. Han menar 

att det alltid finns många sätt att utveckla såväl den enskilda 

gården som svensk köttproduktion i stort – var och en måste 

hitta sitt eget sätt.

– Det är härligt att ha en sådan här familj omkring sig, 

avslutar Per. Vi arbetar mycket och hittar ständigt på nya pro-

jekt och vi har det mycket trevligt. Kan vi dessutom bidra till 

att öka kunskapen och förbättra attityden till svensk köttpro-

duktion, då är vi jättenöjda. 
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Å
RETS GRISLEVERANTÖ

R  2015 Å
RE

TS LAMMLEVERANTÖ
R  Å

RE
TS NÖTLEVERANTÖ

R  2015

ÅRETS TRANSPORTÖ
R  20152015

Årets Grisleverantör Karin  
och Johan Olsson

Årets Transportör Hanna Ragnar 
Karlberg och Andreas Karlberg

Årets Lammleverantör Piamaria 
och Jörgen Rasmusson

FESTLIG UTDELNING AV UTMÄRKELSEN 
ÅRETS LEVERANTÖR OCH ÅRETS 

TRANSPORTÖR

ÅRETS LEVERANTÖR GRIS: KARIN OCH JOHAN OLSSON, MOTALA
ÅRETS LEVERANTÖR NÖT: PER OCH CATARINA BRUNBERG, JOHANNISHUS

ÅRETS LEVERANTÖR LAMM: PIAMARIA OCH JÖRGEN RASMUSSON, STURUP
ÅRETS DJURTRANSPORTÖR: DICKS ÅKERI, JÖNKÖPING
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GÅRDSFAKTA

GÅRDSNAMN: 
Hestad Gård

ÄGARE:  
Hubert och Lotta Gelin

AREAL:  
54 hektar åker  
och 13 hektar bete

ANTAL DJUR:  
200 tackor och cirka  
330 slaktlamm per år

UTMÄRKELSER:  
Utsedd till Årets Östersjöbonde  
2015 och nominerad Årets  
Lammleverantör av HKScan Agri

Hubert Gelin startade 
lammproduktion år 2007

Vacker äldre stallbyggnad 
på Hestad Gård – år 2007 
påbörjades en lammsatsning 
med nybyggnation av fårhus
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Det går att göra mycket för att minska övergödningen i Östersjön.  
"Problemet är att många inte gör något alls", enligt Världsnaturfonden. 

Lantbrukaren Hubert Gelin i Skärkind lyfts fram som ett exempel  
på motsatsen.

LANTBRUKAREN HUBERT GELIN på Hestad gård i Öster-

götland har utsetts till Sveriges Östersjöbonde 2015 av Världs-

naturfonden WWF. Han belönas för sina insatser att minska 

jordbrukets övergödning av Östersjön. Hestad Gård består av 

54 hektar åker och 13 hektar bete. Lammproduktionen drivs 

med 200 tackor som ger cirka 330 lamm per år. 

– Jag har Finull och Dorset i grunden som betäcks med Texel- 

och Sufolkbaggar, förklarar Hubert. Det är viktigt att ha riktigt 

bra grovfoder om tackorna ska må bra och klara sina lamm väl. 

Det första vallfodret skördas tidigt när det blivit 8 cm. Då ska 

det hålla 140–160 gram råprotein och energivärdena ska vara 

på 11–11,5 MJ för att fungera bra. Jag odlar också korn och havre 

som används till foder och toppar med lite kraftfoder som 

tackorna får efter lamning. Men det viktigaste av allt är som 

sagt att ha bra grovfoder om man ska lyckas med sina lamm.

Jag fokuserar mer på antalet levererade djur än på antalet 

födda – det är ju ändå det som räknas.

Hubert Gelin har tillsammans med sina åtta grannar och 

kollegor deltagit i ett projekt för att minska läckaget av fosfor 

från ett stort område som via Söderköpingsån avvattnas till 

Slätbaken i Östersjön. Hestad gård ligger i ett jordbruksom-

råde som totalt omfattar 750 hektar och där jordbruken bedrivs 

som konventionella familjejordbruk med inriktning på växt–

odling och uppfödning av grisar, kor, kycklingar och lamm. 

– WWF anser att problemet med jordbrukets bidrag till 

Östersjöns övergödning till största delen beror på ett systemfel 

inom den nuvarande jordbrukspolitiken och inte på enskilda 

jordbrukare. Hubert Gelin med kollegor ett bra exempel på 

jordbruk som har tagit initiativ för att minska näringsläckaget, 

säger Lennart Gladh, övergödningsexpert på WWF.

INTE BARA ÅRETS ÖSTERSJÖBONDE
– Hubert är inte bara uppmärksammad av WWF, säger 

Elisabeth Svensson som är lammansvarig på HKScan. Han 

och hans hustru Lotta är också uppskattade lammleverantörer 

till oss på HKScan. De har en väl fungerande produktion och 

kan visa upp mycket bra slaktresultat. Det jag uppskattar 

mycket är deras lyhördhet och att de planerar sin slakt till 

tider på året då efterfrågan är som störst. De är verkligen på 

flera sätt goda representanter för svensk lammnäring.

Hubert är ganska ny som lammleverantör, starten var 2007 

i samband med HKScans lammsatsning. Hubert berättar att 

han vid den tiden arbetat 25 år utanför gården. När han fick 

höra talas om lammsatsningen lät det intressant. Att få arbeta 

med något som verkligen efterfrågas av konsumenterna tyckte 

han lät bra. Hubert började räkna på det och beslutade sig för 

att köra igång. De byggde först ett stall för hundra tackor och 

efter ett tag blev det hundra till. 

TEXT OCH FOTO: NILS JIRSELL

LAMMLEVERANTÖR  
ÄR ÅRETS  

ÖSTERSJÖBONDE 2015
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Alla lamm föds under december och januari och 
är leveransklara till påsk och grillsäsongen

– I början hade vi lite vanliga problem men vi fick bra råd 

från HKScan, säger Hubert. Dessutom hade vi turen att via 

lammsatsningen få en riktigt bra mentor, Martin Sjunnesson, 

som har arbetat med får sedan barnsben. 

Alla Huberts lamm föds under december och januari för att 

vara slaktklara vid påsk när efterfrågan är som störst. 

– Det var ju bland annat för att jag vill producera något 

som verkligen efterfrågas som jag började med lamm, säger 

Hubert. Då är det ju också naturligt att jag levererar när efter-

frågan är som störst. Det blir intensivt under december och 

januari men det är det värt. Jag levererar dels dilamm som är 

upp till 2 månader och dels slaktlamm som blir 3 månader 

och väger 18–23 kg slaktad vikt. Det gäller att vara lyhörd för 

vilken vikt och kvalitet kunderna vill ha och sedan gäller det 

att anpassa sig efter det.

ENGAGEMANG I MILJÖFRÅGOR
Uppmärksamheten i samband med utmärkelsen Årets Öster-

sjöbonde har varit stor för Hubert men den har också visat 

att det finns ett miljöengagemang hos svenska lantbrukare 

generellt.

Hubert tycker det är viktigt att konventionella producenter 

visar att de också värnar om miljön. Gården ligger sex mil 

ifrån havet men via diken och Göta kanal kommer överskott 

av näring ut i havet. I det här projektet fick de lära sig mycket 

och de fick träffa åtta kollegor från olika länder runt Östersjön. 

Det visar sig att alla har 

samma engagemang men 

att problemen angrips väl-

digt olika. Som vanligt när 

man vidgar vyerna lite så 

inser man att problem kan 

lösas på många sätt berättar 

Hubert.

– Något som också lig-

ger mig varmt om hjär-

tat är djuromsorg, avslutar 

Hubert. Och då är HKScans 

nya lammslakt i Linköping 

helt fantastisk. Riktigt fina stallar där lammen har en tyst 

och behaglig miljö och smarta system som gör hela proces-

sen  smidig för både lamm och människor. Det är ett tydligt 

tecken på att HKScan tror på svensk lammnäring och inves-

terar för att kunna ta emot en ökad produktion. 

"DET VAR JU FÖR ATT 

JAG VILL PRODUCERA 

NÅGOT SOM VERKLIGEN 

EFTERFRÅGAS SOM JAG 

BÖRJADE MED LAMM"

Västra Götaland 83 482

Gotland 71 485

Skåne 67 372

Östergötland 45 972

Kalmar 41 131

Jönköping 28 887

Södermanland 28 415

Halland 28 332

Stockholm 23 034

Örebro 22 342

Gävleborg 20 609

Kronoberg 20 542

Blekinge 17 508

Värmland 17 120

Dalarna 15 045

Västerbotten 13 325

Jämtland 12 235

Västrmanland 9 776

Västernorrland 7 326

Norrbotten 5 668

601 087

600 000

Antal

År

500 000

400 000

300 000
1980 1990 1999 2005 2010 2013 2014

TACKOR, BAGGAR & LAMM 2014SUMMA FÅR LAMM OCH BAGGAR 2015

Fakta
Svensk lammproduktion ökar över tiden men ännu mer lammkött 
efterfrågas på marknaden. 
Källa: Jordbruksverket



 HKSCAN AGRI 01 2016   13 

ANSVARSFULLHET I  ALLA LED 

13

JAG HETER ANNELIE LUNDELL och 

är ansvarig för kvalitet och det som heter 

CR – Corporate Responsibility på HKScan 

Sweden. En viktig del och ett styrdokument 

i CR-arbetet är vårt hållbarhetsprogram 

som täcker alla led inom företaget och som 

är indelat i fyra delområden. Många kon-

kreta åtgärder har gjorts och görs löpande 

inom varje delområde.

MILJÖ OCH KLIMAT
Tydliga nyckeltal för matsvinn, miljö, kli-

mat, produktkvalitet och djuromsorgsfrå-

gor är nödvändigt. För att uppnå minskad 

förbrukning av el och vatten, och för att nå 

vårt klimatmål att minska koldioxidutsläp-

pen med 50  till 2020 jämfört med 2003, 

har vi bland annat genomfört följande: 

• Avtal för leverans av bioånga till 

 Linköping ger en minskad klimatpåver-

kan med ca 1 000 ton koldioxid årligen. Det motsvarar 

 25 varv runt jorden för en lastbil med släp. 

• På företagets samtliga anläggningar i Sverige används  

100  grön el. 

• Fjärrvärme och förnyelsebar energi är en del av vår mil-

jöstrategi. Kristianstad och Skara har under 2015 blivit 

uppkopplade mot fjärrvärme.

• Vi har bytt till förpackningar med hög andel återvunnen 

PET. Förändringen innebär att koldioxidutsläppen för 

trågen halverats. 

DJUROMSORG
Som producent av kött är det vårt ansvar, och vår skyldighet, 

att ställa höga krav på djurbönder och transportörer. Ombygg-

nationer för ökad djurvälfärd har gjorts, till exempel den nya 

lammlinjen i Linköping. HKScan har tecknat avtal om leveranser 

av biprodukter från bioetanolproduktion som är utmärkt som 

foder till djur. När de blir djurfoder i stället för avfall, uppfylls 

kraven på hållbar utveckling och miljöbelastningen minskas.

SOCIALT ANSVARSTAGANDE
Till social hållbarhet hör ansvarsfulla produkter, medarbetar-

nas välbefinnande samt relationerna till samhället och olika 

samhällsgrupper.

Ett exempel är medarbetarundersökningar som hjälper oss 

att förbättra arbetsmiljön. Andra aktiviteter är att vi deltar 

i WWF -initiativet ”Hållbar Livsmedels-

kedja” för att att driva på och öka omställ-

ningen till en hållbar produktion. Sedan 

årsskiftet levererar vi produkter, som 

annars hade kasserats, till Stadsmissionens 

nystartade Social Supermarket. HKScan 

Sweden har också anslutit sig till Svenska 

sojadialogen och blivit medlem i Respon-

sible Soy Association (RTRS).  

ANSVARSFULLA PRODUKTER
HKScan arbetar ständigt med att utveckla 

och producera produkter som är goda, 

trygga, hälsosamma och ärliga. Ett exempel 

är arbetet med att sänka salthalten. Utan att 

produkternas goda smak har påverkats har 

salthalten kunnat sänkas på flera produkter. 

Till exempel har Mamma Scans köttbul-

lar och Scan Grillkorv fått sänkt salthalt. 

Under året ska vi sänka salthalten i smör-

gåsmat, bacon och falukorv. Nitrithalten i julskinkorna sänk-

tes med 30  under 2015. Flera produkter med låg salthalt 

kommer också att lanseras under våren 2016.

EKONOMISK HÅLLBARHET
Ekonomisk hållbarhet är att skapa mervärde för alla i ked-

jan. För ägare och medarbetare, från leverantör till kund 

och konsument. Det handlar om kvalitet i allt vi gör, att mini-

mera slöserier och att vara effektiva i all vår resursanvändning. 

För att uppnå detta arbetar vi med ständiga förbättringar och 

ständig kompetensutveckling. Några exempel på vad vi gör är:

• Utbildning i krishantering

• Uppdatering av säkerhetsrutiner 

• Riskbedömning av alla produkter

• Leverantörsrevisioner och riskbedömningar

• Investeringar i produktionslokaler för högre hygienstandard 

och livsmedelssäkerhet

• ”Rot-orsaksanalyser” vid avvikelser (hitta grundorsaken)

• Handlingsplaner tas fram utifrån resultat i medarbetar-

undersökning. 

ANNELIE LUNDELL
Ålder: 59
Familj: Ja
Tid i företaget: 27 år
Intressen: Resor

Det är viktigt att HKScan kan visa konsumenter, leverantörer och anställda att vi har och 
lever upp till tydliga regler och policys. Vi är en bra bit på väg, men det finns mycket 
kvar att göra. Därför ser vi vårt hållbarhetsarbete som en ständig förbättringsprocess 

där vi agerar ansvarsfullt och är öppna och ärliga i hela vår verksamhet. Inom varje 
delområde har det genomförts många konkreta åtgärder och fler är på gång.

TEXT: ANNELIE LUNDELL FOTO: NILS JIRSELL

Annelie Lundell, Kvalitets-
direktör på HKScan Sweden
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ÅRETS LEVERANTÖR GRIS 

HAR SAMARBETAT LÄNGE 

MED HKSCAN  

Vedemö gård ligger i ett vackert slättlandskap några kilometer utanför Motala och 
drivs av Karin och Johan Olsson. Det är en medelstor gård från sent 1600-tal med 
cirka 70 hektar åker- och betesmark samt 10 hektar skog. Nu kan de glädjas över 

att ha utsetts till Årets Leverantör Gris 2015.

– GÅRDEN HAR GÅTT I MIN SLÄKT  i många år, berättar 

Karin. Jag är den 11:e generationen på gården så det går långt 

tillbaka i tiden. Min far började på 70-talet och Johan och jag 

tog över gården 2008. Då bestod produktionen av en satel-

litbesättning på cirka 150 suggor. Ganska snart började vi 

fundera på hur vi skulle kunna expandera verksamheten och 

redan 2009 kunde vi fördubbla produktionen till 290 suggor 

i ett nybyggt stall.

Nu levererar Karin och Johan 4 500 slaktgrisar per år och 

1 500 smågrisar går via HKScans förmedling vidare till andra 

gårdar. Driften sköts av dem själva och två deltidsanställda.

– Vi har inte så mycket mark, berättar Karin men vi odlar 

spannmål så att det räcker till suggorna. Det egna fodret kom-

pletteras av koncentrat. Slaktgrisarna går på färdigfoder vilket 

blir det mest rationella för oss. Vi har idag två BB-avdelningar 

och fem avdelningar för slaktgrisar.

ETT LÅNGT SAMARBETE MED HKSCAN
– Vårt samarbete med HKScan går långt tillbaka i tiden, säger 

Johan. Kanske inte elva generationer men det är bra länge. Vi 

hade ett kort uppehåll men gick ganska snart över till HKScan 

igen. Nu har vi kontakt med Göran Nilehn och Rune Elebring 

och det fungerar bra. Likaså smågrisförmedlingen fungerar 

väldigt smidigt och bra. Självklart är vi väldigt stolta över att 

ha blivit framröstade till Årets Leverantör Gris. Det visar att 

vi tydligen gör något rätt, skrattar Johan.

– Karin och Johan har verkligen en fin och välskött gård, 

säger Rune Elebring som är parets HKScan Agri-inköpare. 

TEXT: NILS JIRSELL FOTO: HANS BJÖRLING

Å
RETS GRISLEVERANTÖ

R  2015
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GÅRDSFAKTA

GÅRDSNAMN: 
Vedemö gård

GÅRDEN ÄGS OCH DRIVS AV:  
Karin och Johan Olsson

AREAL:  
70 ha åker- och betesmark  
samt 10 hektar skog

DJUR: 
Integrerad produktion med 290 suggor, 
4 500 slaktgrisar och 1 500 smågrisar

FODER: 
Odling av egen spannmål kompletteras 
med koncentrat

PERSONAL: 
Två deltidsanställda

Jag vet att Karin som sköter ekonomi och uppföljning har 

full kontroll på allt. Via Rogslösa suggring har de tillgång till 

PigWin-underlag och hennes egna system för uppföljning av 

nyckeltal är väl utvecklade. Slaktresultaten för grisar från 

Vedemö är alltid bra och de är lyhörda för marknadens behov. 

Karin och Johan är verkligen precis sådana engagerade och 

entusiastiska leverantörer som det är riktigt trevligt att sam-

arbeta med.

MATINTRESSE SOM KNYTER IHOP KEDJAN FRÅN 
GÅRD TILL BORD

På Vedemö gård är griskött en naturlig råvara på lunch- och 

middagsbordet. Paradrätten är spaghetti och köttfärssås gjord 

på fläskkött, men även benfri kotlettrad, eller ytterfilé som 

den också kallas, är en populär favorit. Både Karin  och Johan 

anser att det är en livsstil att driva en gård. Och det är en livs-

stil som både de själva och deras tre barn i ålder 5, 8 och 11 

år njuter av.

– Själv har jag en utbildning från restaurangskola i grunden 

så intresset för mat och livsmedel finns med även om jag inte 

riktigt hinner med att utveckla mitt matintresse i den omfatt-

ning jag skulle önska, säger Karin. 

SER POSITIVT PÅ FRAMTIDEN
– Vi ser positivt på framtiden och på att arbeta med svensk 

grisproduktion, berättar Karin. Kan vi hitta fungerande vägar 

för expansion är vi inte främmande för att bygga ut. Våra 

svenska produkter har så många fördelar jämfört med import 

så jag tror tiden verkar för oss. Konsumenterna vill ha äkta 

svenska råvaror som de vet var de kommer ifrån och de vill 

veta hur hur djuren är uppfödda. 

Ett litet problem för Karin och Johan är att deras grisstall 

ligger cirka 25 kilometer från själva gården. Det blir alltså rätt 

mycket körande mellan gårdarna.

– En framtida dröm hade varit att kunna bygga stall i 

anslutning till gården, funderar Karin. Jag vet inte om det kan 

bli verklighet en dag. Problemet är att vi bor nära grannar och 

samhället så det gäller i så fall att alla som kan bli berörda ser 

positivt på svensk djurproduktion och väljer att inte sätta sig 

emot en byggnation. Sen är ju våra barn för små än så länge 

för att kunna ta ställning till om grisproduktion kan vara ett 

alternativt yrkesval för dem. Hur de ser på det när det blir så 

dags påverkar naturligtvis också vilka val vi kommer att göra 

under kommande år.  

Grisproducent Johan Olsson, 
Vedemö utanför Motala

Karin och Johan trivs att jobba med 
grisar och ser positivt på framtiden

TIDEN VERKAR FÖR OSS –

KONSUMENTERNA VILL HA ÄKTA 

SVENSKA RÅVAROR SOM DE VET  

VAR DE KOMMER IFRÅN OCH DE VILL 

VETA HUR DJUREN ÄR UPPFÖDDA
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KORVISH OCH JÄRPISH – 
NYHETER SOM LIGGER I TIDEN

TEXT: HENRIC LINDQVIST  FOTO: HKSCAN

Dagens konsumenter blir allt mer medvetna om den egna hälsan  
och hur produkter påverkar miljön. Det skapar möjligheter  

för lanseringar som driver och moderniserar kategorin chark.

/ PRODUKTER PÅ GÅNG /

– KORVISH OCH JÄRPISH är framtidens 
korvar och järpar. Receptet är det bästa 
från två världar: hälften svenskt kött 
från rapsgris och hälften svenska grön-
saker, säger Johan Persson, ansvarig 
för produktutveckling på HKScan 
Sweden.

Dessutom är de nya produkterna 
framtagna med låga salthalter. 

– Korvish och Järpish både smakar 
gott och gör gott. 

SVENSKT KÖTT – LÅG KLIMATPÅVERKAN
Friska djur. Möjlighet till sommarbete. 
EU:s lägsta antibiotikaanvändning. Värl-
dens mest omfattande djurskyddslag. 
Det finns många skäl att välja svenskt 

kött. Men ett av de viktigaste argumenten har hittills inte fått så 
stort utrymme i debatten. Enligt Johan Persson har svenskt kött 
mycket låg klimatpåverkan i ett internationellt perspektiv. 

– Exempelvis har brasilianskt kött från djur som betar på 
tidigare regnskog cirka 30 gånger högre utsläpp än kött 
från svenska djur, berättar Johan. Faktum är att de första 
svenska gårdarna nu kör helt fossilfritt och att kväveeffekti- 
viteten i odlingen är en av de högsta i världen. Lägg till  
det att den svenska produktionen av proteinfoder har för-
dubblats under de senaste 15 åren. Men givetvis går det  
att göra mer.

– Korvish och Järpish är en del av arbetet med att tänka nytt, 
samtidigt som konsumenterna får möjlighet till mer variation i 
vardagen, säger Johan.  
 

BRA FÖR HÄLSAN MED VARIERAD KOST
– En korv som är fullproppad med svenska grönsaker. Kanske 
en oväntad innovation från en köttproducent, men definitivt en 
nyhet som ligger i tiden. Bara två av tio svenskar äter tillräckligt 
med frukt och grönt, enligt Livsmedelsverkets matvaneunder-
sökning. 

– Samtidigt är rekommendationen att vi ska äta 500 gram grön-
saker per dag, förklarar Johan. Grönsaker har lågt energiinnehåll, 
men ligger högt när det gäller näringsämnen, vitaminer och fibrer. 
Köttet ger protein och andra näringsämnen. Denna kombination 
är bra för hälsan. Korvish och Järpish består till hälften av grön-
saker, såsom kålrot, morot, palsternacka, bönor och ärter och till 
hälften av kött från Svensk Rapsgris®. Allt kommer från Sverige. 

MINDRE SALT
En genomsnittlig svensk äter ungefär elva gram salt per dag. 
Det är nästan dubbelt så mycket som rekommenderas. 

– Korvish och Järpish visar att det går att sänka salthalten 
utan att göra avkall på den goda smaken, säger Johan. 

– Båda produkterna har låga salthalter och är fria från onödiga 
tillsatser. Järpish kommer även att ha nyckelhålsmärkning.

De nya produkterna har precis nyligen kommit ut i butiker-
nas hyllor. Responsen från butiksledet har varit mycket positiv.

– Vi ser stor potential i att bygga ett nytt segment genom en 
långsiktig satsning, berättar Johan. Redan hösten 2016 kommer 
fler spännande smakkombinationer.

ÄVEN INTERNATIONELLT FINNS ETT INTRESSE
– Kollegorna i Finland följer lanseringen noga. Vi kommer 
också att presentera de nya produkterna för våra kunder i 
England, avslutar Johan. 

Johan Persson, 
Head of Category 
Processed på 
HKScan



 HKSCAN AGRI 01 2016    17 

Korvish och Järpish är 
framtidens korvar och 
järpar, laddade med svenkt 
kvalitetskött och svenska 
grönssaker
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TEX MEX  
KORVISH  
SVARTPEPPAR

/ PRODUKTER PÅ GÅNG /

Avokadospread 
2 st avokado, skalad och tärnad
1 dl koriander, hackad
100 g färskost
1 st lime, pressad
salt
peppar

Mixa ihop avokado med koriander och färskost, 
smaka av med limejuice, salt och peppar.

Syltad chili 
8 st chili, skivad
0,5 dl ättika
1 dl socker
1,5 dl vatten

Blanda ihop ättika med socker och vatten, rör 
om tills sockret löst sig, lägg i den skivade 
chilin och låt dra i några timmar.

Ingredienser
1–2 pkt Scan Korvish Svartpeppar, delade
12–16 st små tortillabröd
100 g Keso, lätt mosad
4–6 st rädisor, tunt skivad
limeklyftor

Värm bröden och stek Korvish utan fett 
på medelhög värme i en panna. Lägg upp 
3–4 tortillas per person, toppa med avokado-
spread sen Korvish, chili, keso och rädisor, 
servera med en lime på sidan och eventuellt 
några kvistar koriander.

Mjuka tacos med avokadospread 
och syltad chili.
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Scan svensk Korvish 
– Svartpeppar
En korv med 45 % grönsaker 
smaksatt med en mild och 
fin svartpeppar som ger 
härlig doft och smak.

Scan svensk  
Korvish – Örter

Smaksatt med härlig 
örtblandning och en touch 
av citron som för tankarna 
till södra Europa.

Scan svensk Korvish  
– Anchochili
En smakrik korv med lite 
sting för de som vill ha 
mer krydda i sin korv.

Scan svensk Järpish  
– Rotfrukt
En modern järpe 
som passar i många 
sammanhang. Med sin 
unika form passar den 
till exempel perfekt i en 
bulgursallad.

Scan svensk Järpish 
– Lime & Chili
En kryddig och god liten 
järpe som lämnar 
efter sig en härlig 
välavvägd hetta i 
munnen. Passar till 
exempel perfekt i en 
härlig wrap med massor 
av sallad. 

HKScan skapar en helt  
ny kategori av livsmedel

Allt fler konsumenter söker sunda, nyttiga, ärliga 
och goda svenska produkter. Årets första stora lansering bygger  

på insikter om vikten av att äta varierad och balanserad kost.

TEXT: NILS JIRSELL FOTO: HKSCAN

Lyckade lanseringar är ofta de som, när de väl finns i verkligheten, upplevs 
som enkla och självklara. Man säger: ”varför har ingen tänkt på detta 
innan”. Nu lanseras Korvish och Järpish som de första produkterna i en 
helt ny kategori. Nu återstår att se om  konsumenterna tar till sig de nya 
produkterna.

– Vi ser att det i butikernas utbud finns ett glapp mellan köttbaserade 
produkter som korv, köttbullar och andra charkprodukter och på andra 
sidan rent vegetariska produkter som sojakorv och quornprodukter, säger 

Anne Baker som är produktansvarig för det nya sortimentet. Med det nya 
sortimentet skapar vi en helt ny kategori i butikshyllan. Produkter som smakar gott, är baserade på 
svenska grönsaker och svensk rapsgris. Att de dessutom är nyckelhålsmärkta och har låg salthalt 
gör konceptet komplett, avslutar Anne.

KORVISH OCH JÄRPISH FINNS NU I BUTIKERNA
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Mikael Fogelholm, doktor i 
livsmedelsvetenskap och professor i 

näringslära vid Helsingfors universitet.

Kött är en mångsidig näringskälla och har sin plats i kosten tillsammans  
med grönsaker, fullkornsprodukter och vegetabiliska fetter. 

Rött kött ingår  
i en varierad kost

TEXT: TIMO NYKÄNEN FOTO: SAMPO KORHONEN

MIKAEL FOGELHOLM är doktor i livsmedels- 
vetenskap och är sedan 2011 professor i 
näringslära vid Helsingfors universitet. Han 
har medverkat vid två tillfällen i arbetsgruppen 
för de nordiska näringsrekommendationerna.

– När vi studerar vad folk äter och deras 
näringsintag, så hjälper näringsrekommen- 
dationerna oss att tolka resultaten. Då kan vi 
bättre se om till exempel ett näringsämne utgör 
ett större problem hos en viss befolkningsgrupp 
jämfört med en annan, säger Mikael.

I Finland visade forskningen bland annat att 
D-vitaminintaget var för lågt, vilket ledde till 
att det rekommenderade intaget höjdes i närings- 
rekommendationerna och vi fick D-vitamin- 
berikade växtfetter och mjölk. Trots vissa påtagliga 
skillnader i hälso- och näringspolicyerna i de 
nordiska länderna anser Mikael att matkulturerna 
ändå ligger såpass nära varandra att det går att 
ta fram gemensamma rekommendationer.

 
MÅNGA FAKTORER HAR BETYDELSE
Enligt rekommendationerna borde vi avstå från 
att äta stora mängder rött kött och charkvaror. 
Världshälsoorganisationen WHO publicerade i 
slutet av 2015 en utredning i vilken den klassifi-
cerade charkuteriprodukter i samma grupp av 
cancerframkallande ämnen som bland annat 
tobak, alkohol och asbest. Enligt Mikael är denna 
koppling mycket mer komplex, eftersom det enligt 
hans uppfattning fortfarande är obevisat att det 
finns samma styrka för orsak och konsekvens (det 
vill säga kausalitet) mellan kött och cancer såsom 
det tydligt finns mellan tobak och cancer.

Forskningen av förhållandet mellan kost och 
hälsa är ett mycket komplext område. Kött är 
bara en av komponenterna i det som vi äter, och 

svårigheten ligger i hur vi ska tolka resultaten. I 
det aktuella fallet måste vi också komma ihåg att 
riskkoefficienten för kött, det vill säga sannolik- 
heten för att kött skulle orsaka en sjukdom, är 
väldigt låg jämfört med exempelvis tobak. Rökare 
har en upp till 20-faldigt ökad risk att drabbas 
av lungcancer, medan de som äter stor mängd 
kött inte har mer än ungefär en 1,5-faldig risk att 
insjukna i tarmcancer.

Åtminstone en del av de negativa hälso- 
effekter som associeras med kött beror på  
att de som äter mycket kött också har andra  
osunda levnadsvanor. Det är också möjligt att 
sättet som köttet tillreds på har större inverkan 
än råvaran. När köttet hettas upp på hög värme 
kan det bildas cancerframkallande ämnen på 
ytan, detsamma kan utvecklas vid andra typer av 
produkter.

 

KÖTT ÄR EN BRA ENERGIKÄLLA 
Enligt Mikael får vi hela tiden mer forskningsdata 
om hur kött inverkar på hälsan. En intressant 
hypotes gäller det hemjärn som finns i kött. 
Hemjärn är den typ av järn som lätt tas upp 
av kroppen.

– Det är möjligt att hemjärn, som är mycket  
viktigt för barn som växer, och också ofta för 
gravida kvinnor, inte har samma positiva effekt 
när vi blir äldre, och speciellt inte vid över- 
konsumtion av kött, förklarar Mikael.

Överlag anser Mikael att kött bidrar till 
en mångsidig kost. Han är också glad över de 
nya kulinariska trenderna där man tar till vara 
sådana djurdelar som tidigare var ovanliga.

– Kött är ett viktigt födoämne som innehåller 
massor av näringsämnen och naturligt protein, 
man skall bara inte äta för mycket. 
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MINDRE SALT OCH FETT
HKScan ligger långt fram när 
det gäller att ta fram hälso-
samma produkter. Bra exem-
pel är Rapsgris®, minskad 
nitrithalt i skinkor och chark-
varor som innehåller mindre 
salt och inga tillsatsämnen.

– Rapsgris® är faktiskt en 
unik innovation i hela världen. 
Ingen annan har lyckats med 
att genom utfordring påverka 
fettsammansättningen i griskött 
så att den liknar mer kyckling- 
kött, säger Soile Käkönen 
som är kostrådgivare på 
HKScan Finland. Redan 2012 
tilldelade finska Institutet för 
hälsa och välfärd ”Folkhälso-
priset” till HKScan för arbetet 
för att minska mängden salt 
och mättat (hårt) fett i sina 
produkter. Soile berättar att 
HKScan fortsätter arbeta mot 
samma mål.

  – Ett enskilt födoämne kan 
varken hjälpa eller stjälpa 
hälsan, utan det är helheten 
som avgör. Rött kött är inga-
lunda det största problemet 
i vår kosthållning. Vi borde 
hellre tänka på 
att äta mera 
grönsaker 
och minska 
på saltet 
i maten, 
avslutar 
Soile.
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HKScans grisgård Ekseko i Estland 
värms sedan november 2015 
huvudsakligen upp med träflis, 
bark, sågspån och torv då en ny 
2,5 MW biobränslebaserad värme-
panna tagits i bruk. Samtidigt 
byttes den gamla gaseldade 
pannan ut mot en ny 1,6 MW värme-
panna som fungerar som reserv vid 
toppbelastning.

Den nya biobränslebaserade 
pannan producerar 85 % av all 
energi som behövs för uppvärm-
ning av byggnader och förbruk-
ningsvatten på gården – resten 
täcks av den gaseldade pannan. 
Pannanläggningen är helt auto- 
matiserad och den övervakas och 
justeras kontinuerligt via en fjärr-
koppling av HKScans samarbets-
partner, som ansvarar för både drift 
och underhåll av anläggningen. 

– Genom att byta till biobränsle 
har kostnadseffektiviteten av upp-
värmningen på gården höjts med 
30 %, säger Teet Soorm, General 
Manager för HKScan Estland. 

KOSTNADSEFFEKTIV 
UPPVÄRMNING  
GENOM ANVÄNDNING 
AV BIOBRÄNSLE
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Energifrågor viktiga 
för HKScan 

HKScan följer kontinuerligt upp sin miljöpåverkan och arbetar aktivt för att 
minska den. I ett koncernomfattande projekt ser vi nu på olika sätt att minska 

energianvändningen samt öka andelen förnybar energi inom företaget.

TEXT: SANNA HAANPÄÄ-LIUKKO FOTO: HINDREK SMIDT

PROJEKTET ÄR EN DEL AV HKSCANS företags- 
ansvarsprogram, som i sin helhet omfattar 
ekonomisk och social hänsyn, djurens välbe- 
finnande och miljön i hela värdekedjan.

HKScan har satt ett konkret mål att minska sin 
energianvändning med 10 procent från 2014 års 
nivå fram till och med 2017, bundet till omsättnings-
index. Andra mål med projektet är att garantera 
efterlevnaden av EU:s energieffektiviseringsdirektiv, 
sätta långsiktiga energimål, öka andelen förnybar 
energi samt införa noggrannare energiuppföljning.

– Vi har tagit i bruk ett webbaserat mätsystem 
för att få en detaljerad realtidsbild på förbruk-
ning av el, fjärrvärme, naturgas, biogas och olja 
i våra produktionsanläggningar, berättar Vera 
Söderberg som leder HKScans energieffektivi- 
seringsprojekt. Baserat på analyser av mätresultat 
tillsammans med information från energikart-
läggningar gör vi sedan planer för åtgärder och 
investeringar som ska hjälpa oss att spara energi 
och utnyttja förnybar energi i större omfattning. 

Konkreta åtgärder som redan genomförts 
för bättre energieffektivitet är installation av 
värmepumpar, optimering av kylsystem och 
tillvaratagande av spillvärme för att värma upp 
varmvatten. 

ANVÄNDNING AV FÖRNYBAR ENERGI ÖKAR SNABBT 
HKScan vill även höja sin miljöprestanda genom 
att minska på utsläppen av växthusgaser och 
genom att öka andelen förnybar energi i bolagets 
totala energiförbrukning. På så sätt tar HKScan 
också hänsyn till den växande oron för klimat- 
förändringen och deltar i minskningen av den. 

– Många av de alternativ som bygger på förny-
bara energikällor, som till exempel fjärrvärme och 
ånga samt användning av biogas är lönsamma 
både på kort och lång sikt, konstaterar Vera. 

Utöver biogas, träpellets och fjärrvärme från 
förnybara källor använder HKScan också bipro-

dukter från sin egen verksamhet, såsom djurfett 
och växtolja från steklinjer, till produktion av 
energi.

MILJÖFRAMSTEG  
Under de senaste åren har HKScan Sweden 
satsat på en rad miljöåtgärder, speciellt inom för-
nybar energi. I Skara har produktionsanläggningen 
kopplats till fjärrvärmenätet vilket betyder att 
olja inte behövs för uppvärmning vilket tidigare 
användes. En ny, biogaseldad panna har också 
tagits i bruk och står för produktion av nästan all 
ånga som anläggningen i Skara behöver. Biogasen 
framställs av organiskt avfall från kommunens 
hushåll. I och med bytet till fjärrvärme och biogas-
baserad ångproduktion är användningen av olja 
nu mycket låg. Även i Kristianstad har man bytt ut 
en stor del av gasolanvändningen mot fjärrvärme.

I Linköping har HKScan bytt från fjärrånga pro-
ducerad med olja till flisbaserad bioånga. Minst 
50 %, men förhoppningsvis upp till 80–90 %, av 
ångan som Linköpings anläggning behöver är 
biobaserad. Växlingen till bioånga innebär stora 
miljömässiga besparingar för HKScan. Företaget 
beräknar minska sin klimatpåverkan med cirka  
1 000 ton koldioxid årligen. 

Sedan början av 2015 är all el som HKScan 
Sweden använder från förnybara källor. Att gå 
över till Grön el i kombination med långsiktigt 
arbete att minska företagets energiförbrukning 
är naturliga steg i strävan att bli mer energieffektiv 
och att öka andelen förnybar energi. 

 
Under året kommer vi att studera exempel på goda 
miljöåtgärder hos våra leverantörer. Det kommer 
bland annat att handla om frågor som förnybar energi 
samt energieffektivitet, med syfte att främja utbytet av 
kunskap och bästa praxis inom miljöområdet till våra  
leverantörer.



VID MUNTLIGA ÖVERENSKOMMELSER  
blir det sistnämnda ofta en svår juridisk 
bedömning för det fall parterna blir 
oense om varans beskaffenhet. Därför 
bör påståenden, löften och lämnade 
uppgifter om varans egenskaper och 
kvalitet säkerställas skriftligen vid köpet. 
Det kan ske på enklaste sätt genom 
bekräftelse på e-mail eller liknande.

Särskilt viktigt blir detta vid handel 
med produkter vars beskaffenhet inte 
är statisk. Foder, exempelvis ensilage, 
är en levande produkt som kan vara 
olika beskaffad vid olika tillfällen. Allt 
ensilage håller inte samma kvalitet 
under alla tider på året, och kvalite-
ten kan skilja sig mellan olika partier 
från samma producent. Ensilerings-
processen kan ge olika resultat hos 
olika leverantörer, och beroende på 
omständigheterna så kan kvaliteten 
även skilja sig från år till år för samma 
leverantör. 

BEGÄR EN GROVFODERANALYS
En seriös leverantör av ensilage kan 
visa vilken kvalitet och näringsvärden 
som dennes innevarande produkt 
håller. Innan beställning och över-
enskommelse om köp till ett visst 
pris, är det rimligt att först få ta del av 

sådant underlag. Precis som att ta del 
av specifikationer för en maskin till 
jordbruket innan man köper den, bör 
man alltså ta för vana att ta del av de 
viktigaste näringsvärdena för ensilaget, 
och då inte bara muntligen. Gör man 
inte det så köper man grisen i säcken 
och eventuellt muntliga löften om 
ensilagets kvalitet blir svåra att bevisa, 
ifall man anser att priset varit för högt 
i förhållande till kvalitet. Det är också 
viktigt att säkerställa hygienisk kvalitet 
och att fodret inte innehåller något 
som kan skada djuret när det äter av 
det, till exempel vassa metallbitar eller 
liknande. En slängd aluminiumburk i 
naturen kan få förödande konsekvenser 
om den splittras sönder och hamnar i 
ensilagebalen.

Skulle fodret vara undermåligt visar 
det sig ofta först efter att det börjat 
användas och djuren påverkas nega-
tivt. Ur ett köprättsligt perspektiv har 
köparen då mottagit varan, uppfyllt 
sin undersökningsplikt vid leverans 
och accepterat dess beskaffenhet. I en 
tvist med leverantören, om priset, har 
leverantören en fördel. Bevisbördan 
ligger helt på köparen som har att visa 
att det avtalats om en viss kvalitet, att 
fodret inte hållit den kvaliteten, och 

att felet förelegat redan vid leveransen. 
Enbart den omständighet att kvaliteten 
eventuellt avviker från vad som skulle 
kunna anses vara normal standard för 
foder, får generellt liten betydelse i den 
rättsliga bedömningen, om köparen 
inte redan vid beställning undersökt 
att fodret håller avtalad kvalitet. Om 
det inte görs kan köparen inte visa vil-
ken kvalitet som utlovats eller avtalats, 
och beroende på omständigheter i 
övrigt kan köparen också få mycket 
svårt att visa vad denne haft fog för att 
förvänta sig för kvalitet.

Skriftliga avtal är alltså generellt 
att rekommendera i affärsmässiga 
transaktioner. Även om tiden ibland är 
knapp och affärer görs upp muntligen 
på telefon kan ändå de viktigaste, som 
i det här fallet pris och kvalitet med 
näringsvärden, bekräftas skriftligen 
på enklaste sätt i ett e-mail eller 
liknande i samband med affären. 

Som leverantör till HKScan har du en 
halvtimmes fri juridisk konsultation 
hos Argum som är ett konsultföretag 
specialiserat på att bistå Sveriges jord- 
och skogsägare. Ring 08-670 65 00 och 
uppge ditt leverantörsnummer.

I all handel med varor är det viktigt att veta och säkerställa vad det är man 
faktiskt köper. Alla köp innehåller i grunden ett juridiskt avtal och varan ska 
då överensstämma med vad som avtalats. Om avtalet inte säger något om 
varans beskaffenhet så gäller att produkten ska vara sådan som köparen 

haft fog att räkna med utifrån omständigheterna vid köpet. 

JOSEFIN JUREHOLT
Argum

Q&A
SÄKERSTÄLL KVALITETEN  
PÅ FODER FÖRE AFFÄR

/ FRÅGA EXPERTEN /

TEXT OCH FOTO: ARGUM
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UPPSVING FÖR FODER PÅ TERMIN

FODERKRÖNIKA
ULF JAHNSSON

25

EFTER NÅGRA LUGNARE MÅNADER ser vi nu till-

tagande aktivitet på foderråvarumarknaden. USA:s 

jordbruksdepartement (USDA) publicerade i mitten 

av januari sin månadsvisa marknadsrapport om efter-

frågan och utbud, den så kallade 

Wasde-rapporten. Utbudet base-

rar sig på skördeprognoser och 

befintliga lagervolymer samt på 

efterfrågan  på marknaden. 

Perspektivet gäller inte enbart 

för USA utan Wasde-rapporten 

är global. Rapporten är sanno-

likt den högst ansedda i sitt slag 

och den påverkar också priserna. 

Relevanta delar av rapporten finns 

att läsa online, och jag rekom-

menderar alla att ta del av den 

då och då. Var och en kan sedan 

använda den relativt exakta bilden 

av marknadsläget som grund för 

egna prisprognoser.

SVÄNGNING I 
MARKNADEN

De senaste sex månaderna har 

efterfrågan i förhållande till pro-

duktion och lagervolym varit 

liten och följaktligen har pri-

serna gått ner. I mitten av januari 

låg inköpspriset på soja ungefär 

25 procent under motsvarande 

pris i juli, vilket är en drastisk 

förändring.

Min prognos bygger naturligt-

vis bara på min personliga uppfattning, men det går helt 

tydligt att skönja en vändande trend. Det går uppåt för 

terminerna vilket torde betyda att priserna stabiliseras 

och börjar till och med kanske stiga.  

Turbulensen på aktiemarknaden avspeglas också 

på foderråvarumarknaden. När investerarna säljer av 

sina aktieinnehav söker sig kapitalet till skyddshamnar, 

däribland foderråvarumarknaden. Hur mycket dylika 

spekulationer ger upphov till prisfluktuationer som inte 

beror på utbud och efterfrågan, det är en annan femma, men 

det är ändå en aspekt som måste beaktas i bedömningarna. 

Största delen av handeln med 

foderråvara sker på Chicagobör-

sen där basvalutan är US-dollar. 

Växelkursen mellan euro och 

dollar varierar dagligen, med en 

avsevärd inverkan på priset.

Med andra ord finns det gott 

om variabler i olika konstella-

tionen och det är ingen som 

med säkerhet kan uttala sig om 

framtiden. Ändå gör vi klokt i 

att åtminstone försöka förstå oss 

på trenderna. 

OLIKA FINANSIERINGS- 
INSTRUMENT

I den här kolumnen har jag ofta 

påpekat att inom köttproduktionen 

uppgår foderkostnadernas andel 

av de totala produktionskost- 

naderna för till exempel enkel- 

magade djur till minst hälften, 

oavsett omständigheterna, och 

ibland till hela 60 procent. Kostna-

derna för fodermedel härrör åter 

till 80 procent från spannmål, 

15 procent från proteinfoder och

5 procent från aminosyror. Därför 

är det verkligen viktigt att följa med 

utvecklingen på fodermarknaden.

Naturligtvis ska vi inte bara följa med marknadsutveck-

lingen, utan också reagera på signalerna. Numera finns 

det flera olika finansieringsinstrument som kan användas 

bland annat inom råvaruhandeln, såsom produkt- eller 

valutasäkring, råvaruoptioner och terminskontrakt. Mer 

information om de olika finansieringsinstrumenten får 

du hos din bank.  

VI GÖR KLOKT I ATT 

ÅTMINSTONE FÖRSÖKA 

FÖRSTÅ OSS PÅ 

TRENDERNA

Ulf Jahnsson, 
Direktör för producenttjänster HKScan
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Lammleverantör Crister 
NIlsson med Ulf Jahnsson 
HKScan

Aki Laiho, tillförordnad 
CEO HKScan

Fullsatt i konferenslokalen 
på Silja Symphony

TEXT: ELISABETH SVENSSON FOTO: HKSCAN

/ PARTNER /

Unik träff blev succé
I slutet av januari ägde HKScans leverantörsträff rum. 330 leverantörer träffades på en kombinerad 
kryssning och leverantörsträff. Temat var ”Tillsammans är vi The Nordic meat experts”. Ett av syftena 
med resan var att leverantörerna gavs möjlighet att träffa delar av HKScans styrelse och ledning för 
att lyssna till deras syn på företaget och de trender som påverkar vår verksamhet. Det fanns också 

möjlighet att träffa sin inköpare och kollegor från både Finland och Sverige. 

FÖR DE FINSKA DELTAGARNA började resan från 

Helsingfors en onsdag i slutet av januari. Kryssningen inled-

des med att Samuli Eskola hälsade alla välkomna till HKScans 

kryssning. Johanna Daka Foderexpert HKScan Agri Finland 

berättade om nya foder och det lyckade samarbetet med 

Hankkija. Årets Producenter i Finland år 2015 hyllades för 

sin kunnighet och skicklighet. 

Under torsdag förmiddag anslöt den svenska gruppen i 

Stockholm. Incheckning och lunch väntade innan alla samla-

des i Atlantis Palace på Silja Symphony för en intressant efter-

middag. Roligt att se finska och svenska producenter samlade 

tillsammans i lokalen som var fylld till sista plats.

INTRESSANTA SEMINARIER 
Veli-Matti Jäppilä som är SVP Animal Sourcing på HKScan 

hälsade alla välkomna tillsammans med Pia Nybäck som 

snart kommer att axla Veli-Mattis uppdrag. Efter det fortsätter 

Veli-Matti med strategiska projekt inom primärproduktionen. 

Aki Laiho, tillförordnad CEO HKScan, gjorde en intressant 

presentation om företaget och beskrev på ett bra sätt för delta-

garna var HKScan står idag. Mycket har hänt under de senaste 

åren med företagets struktur och mycket arbete har gjorts för 

att skapa ”One Company”, det vill säga ett enat HKScan. Aki 

Laiho menade att nu har vi ett stabilt läge och vi är bra rustade 

för att kunna accelerera och gå vidare mot lönsam tillväxt. Våra 

kända varumärken presenterades och Aki berättade att lanse-

ringen av finsk rapsgris i Hongkong under varumärket Flo-

dins har blivit en succé. Ledorden är ”natural, safe, pure taste”. 

Presentationerna hölls på engelska men deltagarna kunde 

följa med då dessa var översatta både till svenska och finska. 

Magnus Sjöholm, Affärsutvecklingsdirektör på HKScan, 

talade om ämnet ”Hur är dagens konsumenter?” Magnus 

identifierade sex megatrender: hälsa, digitalisering, bekväm-

lighet, etik, äkthet, tillfredsställelse/erfarenhet.

Framtidens protein kan komma från olika källor men 

Magnus påvisade hur protein från kött är mer högvärdigt 

och att det blir stora mängder som skall produceras och kon-

sumeras ifall det byts ut mot baljväxter eller sojabaserade pro-

dukter. Mat blir allt mer personligt i takt med ökad teknologi 

som berättar om mitt behov av näring och vitaminer uträk-

nat med hjälp av tekniska hjälpmedel som mäter min träning 

och tar hänsyn till ålder och hälsa.

Den digitala generationen är år 2020 vuxna konsumenter 

vilket kommer att bli en speciell grupp att tillfredsställa. Till 

exempel har de nya behov och vanor som on-line shopping. 

Hög bekvämlighet och att få sitt behov tillgodosett snabbt kom-

mer att vara avgörande i framtiden. Produkterna skall inte bara 

vara hälsosamma och smaka gott, de skall också vara enkla att 

ta med och äta medan jag är på väg eller gör något annat – mat 

i farten. Samtidigt som vi är stressade under vardagarna så har 

vi tid och vill vi njuta av maten och matlagningen under hel-

gen. Vi blir allt mera polariserade med andra ord.

Omsorg om djurens välmående och klimatavtryckets stor-

lek i produktionen kan vara avgörande egenskaper i framti-

den. HKScan jobbar aktivt med att minska vår förbrukning 

av resurser–till exempel finns nya och mera klimatsmarta för-

packningslösningar. Hantverket och en touch of lokal känsla 

vill konsumenterna höra mer om. Vi är äkta, vi är genuina 

och har bra berättelser om våra produkter, avslutar Magnus.

Ulf Jahnsson är VP för den nya funktionen Producer Servi-

ces. HKScan vill säkra att våra djurproducenter ligger i fram-

kant och är mer effektiva och mer framgångsrika än våra kon-

kurrenter. Ett konkret exempel som Ulf visade var antalet små-

grisar per sugga och år. Med bra genetik och utveckling kan 
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Henrik Strindberg, Widtsköfle AB 
samt Sari Järvinen HKScan

Uppskattad provsmakning 
av produkter

Det gavs goda möjligheter 
till att knyta nya kontakter

HKScans producenter nå en hög och stabil avkastning i sin 

grisproduktion. I Finland har HKScan Agri gjort en undersök-

ning vilka producenttjänster som efterfrågas. Många deltog i 

undersökningen och 49  tycke att veterinära tjänster är viktigt, 

46,8  svarade att foder är något som HKScan bör fokusera 

på. Även finansiering efterfrågades av 28,5  av de som del-

tog i enkäten.

I praktiken innebär det att vi utökar samarbete, service 

och information mellan länderna. Utvecklingen av primär-

produktionskedjan och producenttjänster organiseras nu på 

gruppnivå i djurspecifika team. Producenter kommer att bli 

en viktig del i utvecklingen genom idé-grupper och utveck-

ling av nya koncept.

Jari Pentimäki, Försäljningschef på Yara fortsatte program-

met efter pausen. Temat var ”Hållbar intensifiering av jord-

bruket i Östersjöregionen”. Befolkningen förväntas öka till 9 

miljarder år 2050 och livsmedelsproduktionen behöver öka 

med 70  vilket är en enorm utmaning. Global uppvärm-

ning och negativ påverkan måste reduceras samtidigt som 

fler munnar skall mättas.

EU är idag en nettoimportör av livsmedel som kommer 

från en yta som motsvarar 35 miljoner hektar. Vi står inför en 

utmaning att vi behöver odla mer på samma areal men med 

mindre miljöpåverkan. Om vi fortsätter producera på samma 

sätt så kommer koldioxidutsläppen att öka med sex gånger. 

Sista föredraget blickar in i framtiden och Mikko Järvinen 

från Luke Naturresursinstitutet i Helsingfors försökte svara 

på frågan ”Vem bestämmer i produktionen år 2030? – Jag, 

djuren eller artificiell intelligens?”

Mikko ville börja med att ge oss lite perspektiv på var vi befin-

ner oss idag. Till exempel har ett sjungande grattiskort mer 

datakraft än de allierade styrkorna hade år 1945, eller en mobil-

telefon idag har faktiskt mer datorkraft än hela NASA år 1969.

I ett djurstall kan klimatet mätas liksom förbrukning av 

vatten och hur djuren beter sig. Hostningar kan detekteras 

genom mikrofoner. All data samlas in i en databas som reg-

lerar till exempel ventilationen eller utfodringen genom 

utfodringsrobotar. Idag finns det även robotar som strör 

och tar bort gödsel vid behov. Gödseln kan i sin tur lagras 

för biogasproduktion. Vi kan också mäta på individuell nivå 

genom aktivitetshalsband, idissling, vom-pH, fysiologiska 

data, ljudupptagning och inomhuspositionssystem. All data 

samlas i databank för kontroll och meddelas vidare  till lant-

brukare eller veterinär.

Klarar vi av så här mycket data? Mikko menar att beskri-

ven teknik och sammanställning av data kan göra lant- 

bruket mera hållbart med bättre resursutnyttjande och ökad 

lönsamhet.

SVENSK LEVERANTÖRSKVÄLL
På återresan till Stockholm samlades de svenska resenä-

rerna för en genomgång av läget på den svenska marknaden. 

Göran Holm, EVP HKScan Consumer Scandinavia, talade 

över ämnet hur viktigt det är att vi har rätt inställning och vi 

på HKScan jobbar under devicen ”I Love Winning”. Göran 

förklarade på ett bra sätt vilket som är viktigast, slaktandelar 

eller lyckosam utveckling på försäljningsmarknaden. Göran 

menade om vi lyckas med våra produkter och vår försäljning 

så ger det ett naturligt drag i resten av kedjan ända ut till gård 

och inköp av djur. Vår senaste produktlansering Korvisch och 

Järpisch väckte stort intresse. Kvällen fortsatte på ett blåsigt 

hav med god mat och trevligt sällskap. 

VI FRÅGADE CRISTER NILSSON, LAMMPRODUCENT FRÅN VALDEMARSVIK,  
VAD HAN TYCKTE OM RESAN OCH SEMINARIET 

– Det gick jättebra att hänga med i presentationerna även om de hölls på engelska eftersom de 
fanns översatta både till svenska och finska. Trevligt med smakprovning i pausen, denna gång 
var den finska produkten godast. Jag har passat på att prata med många producenter dock inte 
så många finska ännu. Namnbrickorna var bra där man kunde se namn, ort, typ av produktion 
genom djurslagssymboler och flaggan som visar om man är svensk eller finsk. 

Crister gillade upplägget att alla fick en bunt med visitkort vid incheckningen som skulle 
användas under dagarna på resan för att öka möjligheten till att nätverka och senare kunna ta 
kontakt för att prata vidare eller göra studiebesök. Toppenidé, avslutar Crister.
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Mitt under 
invigningen anlände 
en pall köttprodukter 
från HKScan. 
Anne Dinesen 
visar här upp en 
låda eftertraktade 
Scanprodukter.
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MATMISSIONEN 
– SVERIGES FÖRSTA SOCIAL 
SUPERMARKET HAR ÖPPNAT

I december öppnade Stockholms Stadsmission Nordens första Social 
Supermarket i Rågsved i södra Stockholm under namnet Matmissionen. 

HKScan är ett av många företag som stödjer projektet.

SOCIAL SUPERMARKETS i olika former finns 

sedan många år i flera länder i Europa där de 

etablerat sig på marknaden och blivit ett uppskattat 

socialt inslag. Butiken i Rågsved har Axfood som 

medgrundare men den ägs och drivs av Stockholms 

Stadsmission.

Anne Dinesen som är projektledare på Matmis-

sionen berättar vad ett Social Supermarket är och 

varför Stadsmissionen valt att öppna landets första.

– Det finns flera olika vinster med det här kon-

ceptet, säger Anne. Det primära är att vi på det här 

sättet ger personer som lever i ekonomisk utsatt-

het möjlighet att köpa livsmedel för cirka en tred-

jedel av normalt pris. En annan viktig aspekt är 

att vi bidrar till att minska matsvinnet vilket ger 

en positiv miljöaspekt. Det finns idag människor i 

Sverige som inte har mat för dagen, samtidigt som 

det slängs 67 000 ton ätbar mat varje år. Det mot-

svarar cirka 65 kilo per person och år. Mat som kas-

tas helt i onödan. Målet är att butiken ska ta till-

vara på 200 ton mat det första året. Ett tredje syfte 

är att projektet kommer att erbjuda personer som 

vill arbetsträna en plats här för att på sätt komma 

närmre den normala arbetsmarknaden.

MEDLEMSKAP KRÄVS
Alla får handla i Matmissionen men medlem-

marna gör det till en tredjedel eller mindre av ordi-

narie pris där köp begränsas till 250 kronor per 

vecka (efter dragen rabatt).

Man kan ansöka om medlemskap om man 

lever på:

• Försörjningsstöd

• Etableringsersättning

• Aktivitetsersättning

• Aktivitetsstöd 

•  Garantiersättning (låg sjukersättning)

•  Garantipension (låg pension)

•  Dagersättning från Migrationsverket

VAROR FÅR EN NY CHANS 
Åsa Domej som är miljöchef på Axfood minglar 

runt bland hyllorna och pratar med de många 

intresserade journalisterna som kommit till 

invigningen.

– Vi på Axfood har gått in i det här projektet 

då vi ser det som en möjlighet att både hjälpa de 

som lever på knapp budget samtidigt som vi kan 

minska matsvinnet, säger Åsa. Projektet har fått 

väldigt stort gensvar bland Sveriges livsmedels- 

företag och de flesta större finns nu med som 

stödjare och leverantörer.

Alla som har arbetat i en butik eller på en livs-

medelsindustri vet att det av olika skäl slängs 

enorma mängder helt kuranta varor. Det kan bero 

på feltryck på en förpackning, förändringar i ett 

sortiment, felprognoser eller andra orsaker. Allt 

som säljs är kurant och får inte ha passerat ”bäst 

före-datum” men det kan vara kort tid kvar.

HKSCAN STÖDJER PROJEKTET
Ansvariga för projektet på HKScan är Annelie 

Lundell, Kvalitets- och CR-direktör på HKScan, 

och Petra Blomberg, försäljningsdirektör på 

HKScan Sweden.

– Vi är glada över att kunna vara med i detta 

projekt som ju bara har vinnare, säger Annelie 

Lundell. Att slippa se produkter som är helt 

kuranta slängas är underbart. Tidigare har vi inte 

haft några kanaler för att ta vara på denna typ av 

varor – det bästa alternativet hittills har varit att 

göra biogas, nu kan en del komma till större 

nytta. 

– Idén är dubbeltydig; att ge människor i svår 

ekonomisk situation möjlighet att köpa mat av hög 

kvalitet till rabatterade priser, samtidigt som det 

minskar onödigt matsvinn, säger Petra Blomberg. 

Flera av våra dagligvarukunder samarbetar med 

ideella organisationer. Vi fick frågan om att stödja 

detta projekt via en av våra stora kunder, Axfood, 

då de är mycket involverade i Stockholms Stads-

mission och det är personal från Axfood som kom-

mer hjälpa Matmissionen med kunskap om hur 

man driver en butik. 

Petra Blomberg, Försäljningsdirektör 
HKScan Sweden

HKScan stöttar nordens första 
Social Supermarket som ligger  
i Rågsved i södra Stockholm
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Välkommen Bengt
Bengt Pettersson är ny  
kredithandläggare på 
HKScan Agri. Bengt har 
tidigare jobbat med 
logistik på HKScans  
anläggning i Kristian-
stad men har tagit  
över efter Lars-Erik 
Svensson som har gått i 
pension.

– Det känns roligt med alla 
leverantörskontakter och 

inköparna är ett bra gäng 
att jobba tillsammans med 
säger Bengt.  

Sveriges nya frivilliga 
ursprungsmärkning, 
”Från Sverige” pre-
senterades i början av 
året. Planen är att de 
första märkta produk-
terna ska finnas i butik 
från mitten av april. Först 
ut är mjölkpaketen. Nuvarande 
Svenskt kött-märket kommer 
under året att ersättas med 
märket "Kött från Sverige".

ERSÄTTER MÄRKET SVENSKT KÖTT
Bakom märket ”Från Sverige” står 
bolaget ”Svenskmärkning AB”, vars 
ägare är Livsmedelsföretagen, Svensk 
Dagligvaruhandel och LRF. Märket 
Svenskt kött har slagit ordentligt 
sedan dess lansering 2011. Nu 
kommer den nya märkningen ”Från 
Sverige” som är bredare och täcker alla 
livsmedel. I samband med detta fasas 
det specifika märket ”Kött från Sverige” 
in och ersätter märket Svenskt kött.

– Det kommer att vara en över-
gångsperiod under 2016. Märkena 

signalerar båda svenskt med blått 

och gult. Vi har en nära dialog med 

Svenskt kött så det kommer att 

ske genom en klok ut- och 

infasning, säger Maria 
Forshufvud som är VD 

på företaget Svensk- 

märkning AB.

Det finns ett stort intres-

se för den nya märkningen. 

Företag och handel vill på ett 

enkelt och tydligt sätt visa sina 

kunder varifrån råvarorna kommer. 

Ett starkt skäl till detta är för att det 

är efterfrågat av konsumenterna, 

säger Maria. 

Kriterierna för svenskmärkningen är:
• Alla djur ska vara födda, uppfödda  

och slaktade i Sverige.
• Odling ska ha skett i Sverige.
• All förädling och packning ska 

ske i Sverige.
• I sammansatta produkter, det vill 

säga en produkt med minst en till-
satt ingrediens, ska minst 75 % av 
färdigvaran vara svenskt (vatten 
räknas inte). Bröd, ost och frukt- 
yoghurt är exempel på sammansatta 
produkter.

• Kött-, ägg- och mjölkråvara ska alltid 
vara 100 % svenskt, även som ingre-
diens i en produkt.  
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Se över ditt behov av att köpa eller sälja 
avelstjur samt betesdjur. Vi jobbar med 
alla raser och över hela landet. 
Kontakta din inköpare för en bra lösning 
tel 0771-500 500. 

Vi behöver lamm till påsk och till 
grillsäsongen. HKScans lammtillägg 
är som högst vecka 10–22 med 10 
kr/kg. Under samma period betalas 
kontraktstillägg för lite fetare lamm, 3+. 
Noteringens fettavdrag kvarstår.

Tänk på att djuren alltid skall vara korrekt 
märkta och undvik att sprejmarkera 
djuren över ryggen vid hantering på 
gården eller inför slakt! Skinnen blir 
förstörda och går inte att sälja. 

Lamm

Nöt

Foder

Bor du i västra Sverige och är intresserad 
av att utfodra djuren med drank? HKScan 
samarbetar med ST:1 i Göteborg som 
tillverkar etanol där drank uppstår som 
en restprodukt från etanoltillverkningen. 
Tveka inte utan kontakta Anna-Maria 
Larsson, affärsområdeschef foder vid 
frågor eller för tips och råd. Telefon:  
044–19 40 32. 

BENGT PETTERSSON
Familj: fru och en dotter

Tid i företaget: 38 år
Intressen: matlagning, vin och musik

Vet du att du kan beställa signalmärken 
för till exempel återtag av skinn eller hu-
dar via Internettjänsten? Detta är möjligt 
sedan i höstas.

Se gärna över din planeringsanmälan 
regelbundet (gäller alla djurslag) och 
ändra så fort du ser att planen inte kom-
mer att stämma. Tisdag veckan innan 
slaktvecka är deadline för sista justering-
ar, sedan måste anmälan stämma. 

Telefon slaktanmälan  
0771–500 500 – vi hjälper gärna till! 

Slaktanmälan tipsar

MC träff
Kom till vår kombinerade MC och informationsträff i Kristian-
stad 26 maj klockan 15:00! Vi kommer äta en lättare måltid 
och hålla lite information innan vi sätter oss på hojarna och 
kör till vår slutdestination där det blir fika! Vart vi ska få bli en 
överraskning. Info och anmälan via www.hkscanagri.se.

”Från Sverige”– Ny tydligare märkning

http://www.hkscanagri.se/
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Anmälan via www.hkscanagri.se eller din inköpare.

MÄSSOR

Kurser
Datum Plats Gård Produktion och tema Andra medverkande Anmälan och  

deltagaravgift

17 mars
kl 10:30

Sjöbo resp 
Bjärsjölagård

Sjöbo resp 
Bjärsjölagård

Uppfödning köttrasungnöt, 
ungtjur, kviga slaktmognad

Torbjörn Lithell,  
Inköpsdirektör HKScan 

Gård och Djurhälsan 
pratar salmonella och 
sanering

7 mars

 
150 kr inkl moms

2 maj
kl 11:00–
16:30

Vennebjörke, 
Vimmerby

Mats Farne & 
Anna Ståhl, vår- 
och beteslamm

Planera din lammproduk-
tion och öka ditt resultat 
(tillväxt, bete, parasiter, 
betäckning)

Tomas Olsson, Ordf 
Lammproducenterna 

Crister Nilsson, 
Lammproducenterna

25 april

 
500 kr inkl moms

3 maj
kl 11:00–
16:30

Björkbacken, 
Ervalla

Birgitta & Lennart 
Hansson, KRAV-
lamm

Planera din lammproduk-
tion och öka ditt resultat 
(tillväxt, bete, parasiter, 
betäckning)

Tomas Olsson, Ordf 
Lammproducenterna 

Crister Nilsson, 
Lammproducenterna

26 april

 
500 kr inkl moms

16 maj 
kl 11:00–
16:30

Eksholmens 
gård, Sturup

Piamaria och  
Jörgen Rasmus-
son, kött- och  
skinnproduktion

Planera din lammproduk-
tion och öka ditt resultat 
(tillväxt, bete, parasiter, 
betäckning)

Tomas Olsson, Ordf 
Lammproducenterna 

Crister Nilsson,  
Lammproducenterna

9 maj

 
500 kr inkl moms

Datum Mässa Information

8–19 mars Vårvisning i Alster, Karlstad HKScan Agri utställare!

20–21 maj Lammriksdag, Gotland HKScan sponsrar

2930 maj Sveriges Grisföretagares årsstämma, Kolmården HKScan Agri utställare!
www.grisforetagaren.se

HKScan-koncernen 2015 – Förbättring av den jämförelsebara affärsvinsten

– HKScan-koncernen förbättrade sitt jämförelsebara resultat för 2015 jämfört med 2014, men omsätt-
ningen minskade något. Koncernen har fortfarande en stark balansräkning och  de finansiella kostnader-
na minskade. Vi lyckades bra med hanteringen av lagervolymer och köttbalansen, även om fryslagren 
ökade i slutet av året speciellt i Finland. På koncernnivå hade vi mindre fryslager än i fjol”, säger ställföre-
trädande verkställande direktör Aki Laiho i HKScan-koncernens bokslutskommuniké 10 februari 2016. 

– Omvärlden var utmanande för affärsverksamheten och den globala politiska och ekonomiska 
osäkerheten höll i sig. Vi såg en hårdare priskonkurrens i detaljhandeln och Ryssland höll kvar import-
förbudet på kött. I början av oktober godkände koncernstyrelsen investeringen i en ny anläggning för 
kycklingprodukter som ska byggas i Raumo, Finland. Vi  ökade exportsatsningen enligt efterfrågan och koncernen öppnade 
officiellt verksamheten i  i Hongkong i början av 2016. Vi fortsatte att investera i innovation, varumärkesarbete och produkt- 
kategorierna. Den goda utvecklingen fortsatte inom affärslinjen Biotech, som vi grundade i slutet av 2014, säger Laiho.

– Enligt vår strategi för lönsam tillväxt fortsätter vi att utveckla verksamheten utifrån försäljning och marknadsföring. Vår 
fokus ligger på utvecklingen av högt förädlingsvärde och varumärkesprodukter, konstant förbättring och nya sätt att svara 
på kundernas och konsumenternas förväntningar. 

http://www.hkscanagri.se/
http://www.grisforetagaren.se/
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DIN BÄSTA AFFÄRSPARTNER – HKSCANS INKÖPSORGANISATION

FANNY HJALMARSSON
0522–66 55 27 
fanny.hjalmarsson@hkscan.com 

MAGNUS COLLIANDER 
0511–251 81 
magnus.colliander@hkscan.com

LARS SVENSSON 
044–19 41 11 
lars.r.svensson@hkscan.com 

KENNETH PERSSON  
044–19 40 57 
kenneth.k.persson@hkscan.com 

PÄR THYRÉN
018–16 75 19 
par.thyren@hkscan.com

SOPHIA ISBERG
013–23 45 26 
sophia.isberg@hkscan.com

JOSEFIN BACK 
018–16 75 06 
josefin.back@hkscan.com

RUNE ELEBRING 
013–23 46 25 
rune.elebring@hkscan.com

MATS HALLVEDE 
0498–28 25 65 
mats.hallvede@gotlandsslagteri.se

CLAES LJUNGQVIST 
0511–253 81 
claes.ljungqvist@hkscan.com

HANS LARSSON 
013–23 46 23 
hans.larsson@hkscan.com

ROBERT LINDROTH 
044–19 41 09 
robert.lindroth@hkscan.com

ANNA MÅNSSON
044–19 40 22
anna.mansson@hkscan.com

MARIE CARLSSON
044–19 40 56
Ansvarig för smågrisförmedlingen
marie.carlsson@hkscan.com

ANNA-MARIA LARSSON
044–19 40 32
Affärsområdeschef foder 
anna-maria.larsson@hkscan.com 

CARINA LJUNGKVIST
018–16 76 14
Ansvarig för livkalvsförmed lingen
carina.ljungkvist@hkscan.com
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